

KSZTAŁCENIE RZEMIEŚLNICZE W BRANŻOWEJ SZKOLE I STOPNIA

1. Najważniejsze zasady dualnego kształcenia rzemieślniczego w klasie wielozawodowej

- Klasa wielozawodowa – jeden oddział klasowy skupia uczniów kształcących się w różnych zawodach, wybieranych przez ucznia zgodnie ze jego zainteresowaniami i predyspozycjami.
- Nauka trwa 3 lata
- Edukacja w szkole obejmuje przedmioty ogólne
- Wiedzę teoretyczną w zakresie przedmiotów zawodowych uczniowie zdobywają w ramach -obowiązkowych w każdym roku nauki- 4-tygodniowych turnusach doksztalcania zawodowego w ośrodkach doksztalcania zawodowego, m.in. w Gliwicach, Olkuszu, Kluczborku.
- Praktyczną wiedzę zawodową zdobywają w czasie zajęć praktycznych u pracodawcy - 2 dni w tygodniu w klasie pierwszej i drugiej, 3 dni w tygodniu w klasie trzeciej

2. Baza lokalnych pracodawców

- Powiatowe Zespoły Szkół współpracują od ponad ćwierć wieku z pracodawcami z terenu powiatu bieruńsko-lędzkiego, tyskiego, mysłowickiego, pszczyńskiego i oświęcimskiego
- Szkoły współpracują z Cechami Rzemiosł i Przedsiębiorczości w Tychach, Mysłowicach, Pszczynie, Oświęcimiu oraz Izbą Rzemieślniczą i Małej i Średniej Przedsiębiorczości w Katowicach
- Najczęściej wybierane zawody to: mechanik pojazdów samochodowych, kucharz, piekarz, sprzedawca, monter sieci i instalacji sanitarnych, fryzjer, sprzedawca, blacharz samochodowy
- Najbardziej poszukiwane obecnie na rynku pracy zawody to: elektryk, sprzedawca, ślusarz (spawacz), zawody branży budowlanej, piekarz, wędliniarz
- Baza pracodawców z roku na rok powiększa się, uczniowie „przyprawdzają” nowych pracodawców, jak również nowi pracodawcy decydują się na szkolenie uczniów
- Potencjalny pracodawca (lub jego pracownik) musi posiadać kwalifikacje pedagogiczne i zawodowe określone w rozporządzeniu o praktycznej nauce zawodu

3. Pracownik młodociany – co to znaczy ?

- Uczeń w chwili podjęcia nauki w klasie wielozawodowej Szkoły Branżowej I stopnia powinien mieć zawartą umowę o pracę w celu przygotowania zawodowego z pracodawcą, tym samym uzyskując status pracownika młodocianego, w okresie rekrutacji winien mieć zaświadczenie od pracodawcy zapewniające o przyjęciu go na naukę zawodu
- Status pracownika młodocianego reguluje Kodeks Pracy – jest to osoba, która ukończyła 15 lat, a nie przekroczyła 18 roku życia
- Znowelizowany Kodeks Pracy w związku z wprowadzeniem 8-letniej szkoły podstawowej umożliwia zawarcie umów o pracę na zasadach przewidzianych dla pracowników młodocianych osobom, które ukończą 15 lat w roku ukończenia 8-letniej szkoły podstawowej
- Dla uczniów, którzy rozpoczynają kształcenie ponadpodstawowe w wieku lat 14 (czasem nie ukończonych lat 14) Kodeks Prac przewiduje również możliwość zawarcia umowy – wymagana jest opinia PPP
- Uczeń –pracownik młodociany otrzymuje comiesięczne wynagrodzenie w wysokości odpowiednio 5%, 6% i 7 % przeciętnego wynagrodzenia w gospodarce narodowej (na dzień dzisiejszy to kwoty brutto 246 zł, 295 zł, 345 zł)
- Uczeń-pracownik młodociany ma prawo do urlopu wypoczynkowego
- Czas nauki zawodu jest wliczany do stażu pracy

Zapraszamy do kontaktu z kierownikami szkolenia praktycznego:

PZS Bieruń – tel. 32-216 2981

PZS Łędziny – tel. 32 -2166241

Wykaz zawodów wybieranych przez uczniów *

1. Sprzedawca
2. Kucharz
3. Kelner
4. Piekarz
5. Mechanik pojazdów samochodowych
6. Elektromechanik pojazdów samochodowych
7. Blacharz samochodowy
8. Murarz – tynkarz
9. Monter zabudowy i robót wykończeniowych w budownictwie
10. Fryzjer
11. Fotograf
12. Ogrodnik
13. Stolarz
14. Krawiec
15. Monter sieci instalacji i sanitarnych
16. Operator obrabiarek skrawających
17. Cukiernik
18. Przetwórca mięsa
19. Elektryk
20. Lakiernik samochodowy
21. Ślusarz
22. Magazynier-logistyk
23. Złotnik-jubiler

Kształcenie wyłącznie dla uczniów z niepełnosprawnością w stopniu lekkim

1. Pracownik pomocniczy gastronomii
2. Pracownik pomocniczy obsługi hotelowej
3. Pracownik pomocniczy krawca
4. Pracownik pomocniczy stolarza
5. Pracownik pomocniczy ślusarza
6. Pracownik pomocniczy fryzjera

***wykaz wszystkich zawodów, w których jest możliwe kształcenie w Branżowej Szkole I stopnia znajduje się w rozporządzeniu MEN z dnia 15 lutego 2019 r. w sprawie ogólnych celów i zadań kształcenia w zawodach szkolnictwa branżowego oraz klasyfikacji zawodów szkolnictwa branżowego**